



ໜ່ວຍງານຂ່າວສານ ພະແນກສັງລວມ ຫ້ອງການ ທະນາຄານ ທະນາຄານ ທາງກາງ ລາວ / ແຟັກ (856-21) 260283

ຄວາມໝາຍ ແລະ ພາລະບົດບາດ ຂອງທະນາຄານທຸລະກິດ

ສະບາຍດີທ່ານຜູ້ອ່ານທີ່ຮັກແພງ, ໃນຍຸກສະໄໝທີ່ການພັດທະນາດຳເນີນໄປຢ່າງວ່ອງໄວນີ້ ວຽກງານການທະນາຄານຖືເປັນອີກວຽກງານໜຶ່ງທີ່ຕ້ອງໄດ້ມີການພັດທະນາບັບປຸງໃຫ້ທັນກັບຍຸກສະໄໝ ແລະ ສະພາບເສດຖະກິດຢູ່ສະເໝີ ຊຶ່ງບັນດາທະນາຄານທຸລະກິດແມ່ນໄດ້ມີການສ້າງຜະລິດຕະພັນໃໝ່ໆຂຶ້ນມາ ລວມເຖິງພັດທະນາຮູບແບບວິທີການຊຳລະໃຫ້ມີຄວາມຫຼາກຫຼາຍ ແລະ ທັນສະໄໝຫຼາຍຂຶ້ນເພື່ອຕອບສະໜອງຄວາມຕ້ອງການ ແລະ ສ້າງຄວາມສະດວກວ່ອງໄວໃຫ້ແກ່ຜູ້ໃຊ້ບໍລິການ ແລະ ລູກຄ້າ. ໃນປັດຈຸບັນທະນາຄານທຸລະກິດທີ່ເປີດໃຫ້ບໍລິການຢູ່ ສປປ ລາວ ແມ່ນມີຈຳນວນຫຼາຍພໍສົມຄວນ, ຊຶ່ງບັນດາທະນາຄານທຸລະກິດເຫຼົ່ານັ້ນລ້ວນແລ້ວແຕ່ເປັນອົງປະກອບສຳຄັນທີ່ປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມແຫ່ງຊາດ. ດັ່ງນັ້ນ, ໃນບົດຄວາມສະບັບນີ້ຜູ້ຂຽນຈະຂໍນຳສະເໜີກ່ຽວກັບຄວາມໝາຍ, ພາລະບົດບາດ ລວມເຖິງການດຳເນີນທຸລະກິດຂອງທະນາຄານທຸລະກິດໃນ ສປປ ລາວ ວ່າມີຄືແນວໃດ ໃຫ້ບັນດາທ່ານໄດ້ຮັບຊາບ.

ຕາມມາດຕາ 2 ຂອງກົດໝາຍວ່າດ້ວຍທະນາຄານທຸລະກິດ (ສະບັບປັບປຸງ) ສະບັບເລກທີ 56/ສພຊ, ລົງວັນທີ 07 ທັນວາ 2018 ໄດ້ກຳນົດວ່າ “ທະນາຄານທຸລະກິດແມ່ນສະຖາບັນການເງິນ ທີ່ໄດ້ຮັບອະນຸຍາດດຳເນີນທຸລະກິດການທະນາຄານ ເປັນຕົ້ນ ການຮັບຝາກເງິນ, ການສະໜອງສິນເຊື້ອ, ການໃຫ້ບໍລິການຊຳລະ, ການຊື້ ຂາຍເງິນຕາ ແລະ ການໃຫ້ບໍລິການອື່ນຕາມທີ່ໄດ້ກຳນົດໃນໄວ້ໃນກົດໝາຍ” ໝາຍຄວາມວ່າ ທະນາຄານທຸລະກິດ ແມ່ນ ສະຖາບັນທີ່ລະດົມເງິນຝາກຈາກສາທາລະນະຊົນ ແລະ ໃຫ້ຜົນຕອບແທນເປັນດອກເບ້ຍ ແລ້ວນຳເອົາເງິນທີ່ລະດົມໄດ້ນັ້ນໄປປ່ອຍກູ້ໃຫ້ປະຊາຊົນ, ຫົວໜ່ວຍທຸລະກິດຕ່າງໆ ໂດຍໄດ້ຮັບຜົນຕອບແທນຈາກການປ່ອຍກູ້ເປັນດອກເບ້ຍ ແລະ ທະນາຄານທຸລະກິດສາມາດໃຫ້ບໍລິການຊຳລະຄ່າສິນຄ້າ, ຄ່າບໍລິການ ແລະ ໜີ້ສິນອື່ນຕາມການສັ່ງຈ່າຍຂອງລູກຄ້າໂດຍຜ່ານກົນໄກ ແລະ ເຄື່ອງມືການຊຳລະໃດໜຶ່ງ ພ້ອມທັງດຳເນີນການແລກປ່ຽນເງິນຈາກສະກຸນເງິນໜຶ່ງເປັນສະກຸນເງິນອື່ນໄດ້ດ້ວຍຕົນເອງ ຫຼື ມອບໃຫ້ນິຕິບຸກຄົນ ຫຼື ຮ້ານແລກປ່ຽນເງິນຕາໃດໜຶ່ງເປັນຕົວແທນກໍໄດ້.

ທະນາຄານທຸລະກິດ ມີພາລະບົດບາດສຳຄັນຕໍ່ການເຮັດໃຫ້ລະບົບການເງິນ ແລະ ເສດຖະກິດຂອງປະເທດສາມາດດຳລົງຄົງຕົວຢູ່ໄດ້ ເນື່ອງຈາກທະນາຄານທຸລະກິດ ເປັນຕົວກາງສຳຄັນໃນການຈັດສັນຊັບພະຍາກອນ (ເງິນ) ລະຫວ່າງຜູ້ທີ່ມີເງິນເກັບ ໄປຍັງ ຜູ້ທີ່ຕ້ອງການເງິນທຶນ ຊຶ່ງຈະກໍ່ໃຫ້ເກີດມີ ການຜະລິດ, ທຸລະກິດ ແລະ ການສ້າງວຽກເຮັດງານທຳ ເພີ່ມລາຍຮັບໃຫ້ແກ່ປະຊາຊົນ ສິ່ງຕ່າງໆເຫຼົ່ານັ້ນເປັນແຮງຂັບເຄື່ອນສຳຄັນທີ່ເຮັດໃຫ້ລະບົບການເງິນ ແລະ ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຂອງຊາດຈະເຕີບໃຫຍ່ ແລະ ເຂັ້ມແຂງຂຶ້ນ. ມາເຖິງປັດຈຸບັນ ຈຳນວນທະນາຄານທຸລະກິດໃນ ສປປ ລາວ ຮອດເດືອນພຶດສະພາ 2020 ລວມມີທະນາຄານທຸລະກິດທັງໝົດ 44 ແຫ່ງ ຊຶ່ງໃນນັ້ນໄດ້ຈັດແບ່ງອອກເປັນ: ທະນາຄານທຸລະກິດລັດ, ທະນາຄານທຸລະກິດເອກະຊົນ, ທະນາຄານສະເພາະກິດ ແລະ ສາຂາທະນາຄານທຸລະກິດຕ່າງປະເທດ ຊຶ່ງບັນດາທະນາຄານທຸລະກິດຕ່າງໆເຫຼົ່ານີ້ໄດ້ເຂົ້າມາໃຫ້ການບໍລິການແກ່ລູກຄ້າຢ່າງກວ້າງຂວາງທົ່ວເຖິງດ້ວຍຫຼາກຫຼາຍຜະລິດຕະພັນ ແລະ ດ້ວຍເຄື່ອງມືທັນສະໄໝ ທັງຈັດຕັ້ງບຸກລະດົມແຫຼ່ງທຶນ ແລະ ເປັນເຈົ້າການຈັດສັນທຶນໄປສູ່ຫົວໜ່ວຍທຸລະກິດ, ການຜະລິດທັງຂອງຝາກລັດ ແລະ ເອກະຊົນ, ສະໜອງແຫຼ່ງທຶນໃຫ້ແກ່ການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມຂອງຊາດ, ປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການພັດທະນາເສດຖະກິດປະເທດຢ່າງຕັ້ງໜ້າ ໂດຍຕາມບົດລາຍງານເສດຖະກິດປະຈຳປີ 2018 ທີ່ຜ່ານມາ ທະນາຄານທຸລະກິດມີຍອດການສະໜອງສິນເຊື້ອໃຫ້ຝາກສ່ວນເສດຖະກິດ ຢູ່ໃນລະດັບ 69,052,63 ຕື້ກີບ (ຂະຫຍາຍຕົວ 3,16% ທຽບກັບປີ 2017) ແລະ ມີອັດຕາສ່ວນຂອງຍອດສິນເຊື້ອກວມ 45,30% ຕໍ່ GDP ຊຶ່ງການປະກອບສ່ວນຂອງສິນເຊື້ອແຍກຕາມຂະແໜງການ ຕໍ່ການຂະຫຍາຍຕົວຂອງສິນເຊື້ອລວມ ມີ: ຂະແໜງອຸດສາຫະກຳ 3,88%, ຂະແໜງການຄ້າ 1,60%, ຂະແໜງກະສິກຳ 0,36%, ຂະແໜງບໍລິການ 0,30%, ຂະແໜງສະໜອງວັດຖຸ ແລະ ເຕັກນິກ 0,17%, ຂະແໜງຂົນສົ່ງ 0,0%, ຂະແໜງກໍ່ສ້າງ -0,73%, ຂະແໜງຫັດຖະກຳ -2,09% ແລະ ຂະແໜງອື່ນໆ 0,47%.

ທະນາຄານທຸລະກິດນອກຈາກການຮັບຝາກເງິນ, ການສະໜອງສິນເຊື້ອ, ການໃຫ້ບໍລິການຊຳລະ ແລະ ການຊື້ ຂາຍເງິນຕາ ທີ່ເປັນການດຳເນີນທຸລະກິດຫຼັກແລ້ວ ທະນາຄານທຸລະກິດຍັງສາມາດດຳເນີນທຸລະກິດອື່ນ ເປັນຕົ້ນແມ່ນ: ການເປັນຕົວແທນໃຫ້ບໍລິການທາງດ້ານການເງິນ, ການໃຫ້ຄຳປຶກສາທາງດ້ານການເງິນ ແລະ ການລົງທຶນ ໂດຍທະນາຄານຈະມີໜ່ວຍງານ ຫຼື ຜູ້ຊ່ຽວຊານສະເພາະທີ່ມາໃຫ້ຄຳປຶກສາກ່ຽວກັບແຜນການເຄື່ອນໄຫວທາງການເງິນ, ການໝູນໃຊ້ເງິນເຂົ້າໃນທຸລະກິດ ແລະ ແນະນຳກ່ຽວກັບຮູບແບບທຸລະກິດ ຫຼື ກິດຈະການທີ່ສາມາດສ້າງຜົນຕອບແທນໃຫ້ແກ່ຜູ້ລົງໄດ້, ໃຫ້ບໍລິການເກັບຮັກສາວັດຖຸມີຄ່າ ແລະ ໃຫ້ບໍລິການອື່ນໆຕາມການອະນຸຍາດຂອງທະນາຄານແຫ່ງ ສປປ ລາວ ຊຶ່ງໃນປັດຈຸບັນ ເຄື່ອງມືຊຳລະ ແລະ ລະບົບການຊຳລະຂອງບັນດາທະນາຄານທຸລະກິດໃນ ສປປ ລາວ ກໍໄດ້ຮັບການພັດທະນາໃຫ້ມີຄວາມກ້າວໜ້າ ແລະ ທັນສະໄໝຍິ່ງຂຶ້ນ ສັງເກດໄດ້ຈາກຜະລິດຕະພັນຂອງບາງທະນາຄານ ເຊັ່ນ: ການໃຫ້ບໍລິການບັດເງິນຝາກຜ່ານຕູ້ ATM (Automated Teller Machine) ແລະ ເຄື່ອງຮູດບັດ POS (Point of Sale), ບັດທະນາຄານຮ່ວມກັນ (LAPS = Lao's ATM Pool Switch) ເພື່ອຊຳລະບັດເງິນຝາກລະຫວ່າງທະນາຄານທຸລະກິດ ໂດຍສັງຄົມສາມາດສາມາດນຳໃຊ້ຕູ້ ATM ຂອງຫຼາຍທະນາຄານຮ່ວມກັນໄດ້, ການຊຳລະ ຄ່າສິນຄ້າ ຄ່າສາທາລະນະປະໂຫຍກ ແລະ ຄ່າບໍລິການອື່ນໆ ຜ່ານລະບົບອິນເຕີເນັດ ແລະ ໂທລະສັບມືຖື, ການໂອນເງິນຜ່ານລະບົບໂທລະສັບໃນຮູບແບບເງິນເອເລັກໂຕຣນິກ, ສະໜອງການບໍລິການໂອນເງິນພາຍໃນປະເທດ ຜ່ານເຄືອຂ່າຍຂອງແຕ່ລະທະນາຄານແລະ ສະໜອງການບໍລິການໂອນເງິນກັບຕ່າງປະເທດ ຜ່ານລະບົບຊຳລະຂອງສາກົນ ເຊັ່ນ: ລະບົບ SWIFT, Western Union ແລະ ອື່ນໆ.

ນອກຈາກການດຳເນີນທຸລະກິດທະນາຄານທີ່ໄດ້ກ່າວມາແລ້ວນັ້ນທະນາຄານທຸລະກິດ ຍັງສາມາດລົງທຶນໃນທຸລະກິດທາງດ້ານການເງິນອື່ນ ໂດຍການລົງທຶນສ້າງຕັ້ງ ຫຼື ເຂົ້າຖືຮຸ້ນ ໃນບໍລິສັດທີ່ດຳເນີນທຸລະກິດທາງດ້ານການເງິນທີ່ບໍ່ແມ່ນທຸລະກິດທະນາຄານ ເຊັ່ນ ທຸລະກິດຫຼັກຊັບ, ທຸລະກິດປະກັນໄພ, ທຸລະກິດເຊົ່າສິນເຊື້ອ ໃນອັດຕາສ່ວນບໍ່ເກີນ 10% ຂອງທຶນຈິດທະບຽນ ແລະ ບໍ່ເກີນ 20% ຂອງຮຸ້ນທັງໝົດທີ່ສາມາດລົງຄະແນນສຽງໄດ້ໃນນິຕິບຸກຄົນນັ້ນ ແລະ ສາມາດລົງທຶນໃນນິຕິບຸກຄົນອື່ນທີ່ບໍ່ແມ່ນສະຖາບັນການເງິນ ທັງພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດທີ່ມີຄວາມເຂັ້ມແຂງ ແລະ ດຳເນີນທຸລະກິດຢ່າງມີປະສິດທິພາບໂດຍອັດຕາສ່ວນການຖືຮຸ້ນທັງໝົດໃນນິຕິບຸກຄົນອື່ນທີ່ບໍ່ແມ່ນສະຖາບັນການເງິນນັ້ນ ບໍ່ໃຫ້ເກີນ 50% ຂອງທຶນຈິດທະບຽນຂອງທະນາຄານທຸລະກິດ ຕາມລະບຽບການທີ່ທະນາຄານແຫ່ງ ສປປ ລາວ ກຳນົດ.

ທັງໝົດທີ່ໄດ້ນຳສະເໜີໄປນັ້ນກໍແມ່ນຄວາມໝາຍ, ພາລະບົດບາດ, ບັນດາທຸລະກິດ ແລະ ການລົງທຶນທີ່ທະນາຄານທຸລະກິດສາມາດດຳເນີນໄດ້. ຫວັງຢ່າງຍິ່ງວ່າ ຂໍ້ມູນທີ່ຜູ້ຂຽນໄດ້ນຳສະເໜີໄປນັ້ນ ຈະເປັນປະໂຫຍດແກ່ບັນທຳນ ແລະ ສາມາດເປັນຊ່ອງທາງໜຶ່ງໃນການສ້າງຄວາມຮັບຮູ້ກ່ຽວກັບທະນາຄານທຸລະກິດ ກໍຄືວຽກງານການທະນາຄານໃນ ສປປ ລາວ ໃຫ້ຫຼາຍຍິ່ງຂຶ້ນ.

ບົດຄວາມໂດຍ: ນ. ຄຳເບົ້າ ສຸວໍລະວົງ, ກົມນິຕິກຳ ທະນາຄານແຫ່ງ ສປປ ລາວ

ຢູ່ເມືອງລາວ ໃຊ້ເງິນກີບລາວ ຊາດລາວກ້າວໄປ

